Фундаментальные теоретические инновации в области экологии, наук об окружающей среде и биосфере. 1. БИОХИМИЧЕСКАЯ ЭКОЛОГИЯ, ЭКОЛОГИЧЕСКИЕ ХЕМОМЕДИАТОРЫ, ЭКОЛОГИЧЕСКИЕ ХЕМОРЕГУЛЯТОРЫ
В книге «Введение в биохимическую экологию» (1986) [1]  сформулированы основные концепции и принципы новой дисциплины, биохимической экологии. Это направление научных исследований сфокусировано на изучении роли химических веществ в межорганизменных взаимодействиях, в коммуникации и регуляции надорганизменных систем. Другая часть биохимической экологии связана с изучением судьбы и трансформации внешних по отношению к организму химических веществ, когда они взаимодействуют с организмами. Для биохимической экологии представляют интерес и природные соединения, и синтезированные человеком вещества.
Предложены и обоснованы новые концепции и термины "экологические хемомедиаторы", "экологические хеморегуляторы" (в той же книге, затем в статьях, указанных ниже [2-5])
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Место указанных новых концепций в системе общей экологии и в ее развитии освещено в монографии:
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EXPANDING THE CONCEPTUAL APPARATUS OF ECOLOGY: NEW CONCEPTS - BIOCHEMICAL ECOLOGY, ECOLOGICAL CHEMOMEDIATORS, ENVIRONMENTAL CHEMOREGULATORS. 

The basic concepts and principles of the new discipline of biochemical ecology were formulated in the book "Introduction to Biochemical Ecology" (1986) [1]. 
As we see it, this line of research is focused on the role of chemicals in interorganismal interactions, in communication and regulation of supraorganismal systems. Another part of the biochemical ecology is associated with the study of the fate and transformations of  the chemicals (including xenobiotics) which are external to the body of organisms when they interact with the organisms. For the biochemical ecology the various types of chemicals are of interest: both the natural compounds, and the substances that were synthesized by man.
We proposed and justified the new concepts and terms "ecological chemomediators", and "ecological chemoregulators" (in the same book, then in the articles listed below [2-5]) 
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See also the  brief coverage of this issue on page 40 in the publication: 
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 - See paragraph XVII. "The creation of new scientific disciplines: biochemical ecology and biochemical hydrobiology" in Table 6 of that publication. 

The place of these new concepts in the general ecology and in its development was outlined in the monograph: 
Rosenberg G.S., Mozgovoi D.P., Gelashvili D.B. Ecology: the Elements of the Theoretical Structures of Modern Ecology. Samara: Samara Scientific Center of RAS. 1999. 396 p.
